
Zápis z osmého zasedání  
Kolegia expertů k výkonu rozsudků Evropského soudu pro lidská práva 

konaného dne 15. listopadu 2022 

 

Dne 15. listopadu 2022 od 13:30 hodin se na Ministerstvu spravedlnosti („MSp“) konalo osmé 
zasedání Kolegia expertů k výkonu rozsudků Evropského soudu pro lidská práva a provádění Evropské 
úmluvy o lidských právech (dále jen po řadě „Kolegium“, „Soud“ a „Úmluva“) jako porad-ního orgánu 
vládního zmocněnce pro zastupování České republiky před Soudem. 
 

(…) 

A. INTERNATIONAL COMMISSION OF JURISTS (ICJ) PROTI ČESKÉ REPUBLICE 

Zástupkyně KVZ E. HRONOVÁ připomněla, že problematika procesních záruk pro děti mladší 15 
let v řízení o činu jinak trestném je na jednání Kolegia již od roku 2016. Předestřela, že se podařilo 
dosáhnout značného pokroku, kdy úsilí řady zapojených osob, kterým poděkovala, padlo na úrodnou 
půdu. Od posledního jednání byla legislativním odborem MSp zřízena pracovní skupina pro 
implementaci rozhodnutí ICJ, jejímiž členy jsou mimo zástupců legislativního odboru například zástupci 
KVZ, Ministerstva vnitra, Institutu pro kriminologii a sociální prevenci či justice. V rámci této skupiny 
probíhaly diskuze o změně právní úpravy, které na konci minulého roku vyústily ve zpracování 
konkrétního návrhu paragrafovaného znění. Na konci října tohoto roku byl návrh předložen vedení 
MSp a měl by být brzké době rozeslán do vnitrorezortního připomínkového řízení a v příštím roce do 
mezirezortního připomínkového řízení. Vládě by měl být přeložen v červnu příštího roku. Závěrem 
vyzvala členy Kolegia, aby vyjádřili svůj případný zájem se k návrhu v rámci vnitrorezortního 
připomínkového řízení vyjádřit. 

Zástupkyně legislativního odboru MSp L. TREŠLOVÁ upozornila, že informace o připraveném 
návrhu jsou podrobně zpracovány v podkladovém materiálu. Shrnula nejdůležitější změny, ke kterým 
má dojít. Dítě mladší 15 let bude muset být povinně zastoupeno již od prvního úkonu řízení, tedy 
podání vysvětlení. Zastoupení se předpokládá vždy pouze advokátem, přičemž přednostně by byl 
vybrán advokáti se specializací na zastupování dětí. Dále, státní zastupitelství by nově mělo mít větší 
prostor pro uvážení, zda podá návrh na uložení opatření, a měla by být zakotvena možnost soudu 
upustit od projednání věci. Dítěti by však i nadále zůstalo právo na projednání věci soudem, pokud by 
nesouhlasilo se závěry státního zástupce o tom, že se dopustilo činu jinak trestného.  

Zástupkyně PS H. VÁLKOVÁ kvitovala přípravu novely a vyjádřila zájem se k návrhu vyjádřit. Dále 
se dotázala, zda novela pracuje s pojmem obhájce. L. TREŠLOVÁ vysvětlila, že novela používá pojem 
právní zástupce, nikoliv obhájce. Ujistila, že legislativní odbor MSp návrh členům Kolegia, kteří projeví 
zájem, k vyjádření zašle. 

Zástupce České advokátní komory („ČAK“) M. SYLLA uvedl, že ČAK má velký zájem na tom, aby 
se k návrhu mohla vyjádřit. 

Zástupkyně Ligy lidských práv Z. CANDIGLIOTA poukázala na problém, že advokáti si často sami 
dělají svůj subjektivní názor, co je pro dítě nejlepší, a mají příliš široké pole působnosti. Zeptala se, jak 
bude zabezpečeno, aby k takovým praktikám nedocházelo, a jestli bude existovat nějaký manuál či 
metodické vedení. 

H. VÁLKOVÁ dále navrhla, zda do novely nedoplnit povinnost advokáta být specializován na 
mládež. Upozornila ale, že by s tím ČAK musela vyslovit souhlas. L. TREŠLOVÁ ozřejmila, že z těchto 
důvodů existuje pořadník, kam se mohou nechat zapsat advokáti specializovaní na zastupování dětí. 
Není však možné, aby bylo jejich ustanovování pro řízení ve věcech mládeže by vymáháno. M. SYLLA 



dodal, že ČAK má nyní spoustu programů a školení zaměřujících se na vzdělávání ohledně specifické 
práce s případy, které se týkají dětí, což je velký posun oproti minulosti.  

Závěry: 

Kolegium ocenilo práci legislativního odboru MSp a uvítalo přípravu legislativního návrhu na 
změnu zákona o soudnictví ve věcech mládeže. 
 

V Praze dne 15. listopadu 2022 


